
آزادراه ســاوه- 
ميترا شهبازي
   گزارش2

همدان كه مسـير 
آن از بزرگـــراه 
آزادگان تهران شروع مي شود، راهي بود كه همه 
در ابتداي احداث آن فكـر مي كردند مي تواند 
كمك بزرگي به كاهش بـار ترافيكي تهران- 
سـاوه- همدان باشـد. با اين حال به  رغم تمام 
برنامه ريزي ها اكنون به مصيبتي بزرگ تبديل 
شده اسـت كه نه تنها از بار ترافيكي نكاسته، 
بلكه به حجم مشكلات اين مسـير نيز افزوده 
اسـت. بالا بودن عوارض آزادراه كـه از 10 هزار 
تومان براي خودروهاي سبك و 40 هزارتومان 
براي خودروهاي سنگين شروع مي شود تا نبود 
امكانات زيرساختي و رفاهي باعث شده است كه 
رانندگان تمايلي به استفاده از اين مسير نداشته 
باشند و جاده قديم سـاوه- همدان را انتخاب 
كنند. مسيري كه شايد هزينه پرداختي براي 
عبور از آن به 15 هزار تومان هم نرسد اما به دليل 
عرض كـم و پيچ و خـم زيادي كـه دارد اغلب 
تصادفات سهمگين و دردناكي در آن رخ مي دهد 
كه به قتلگاه ساوه- همدان شهرت يافته است. 

    
همواره كارشناسان ساخت آزادراه را به عنوان يكي 
از امور زيربنايي مه��م عنوان مي كنند كه با هدف 
تس��هيل به دسترس��ي مناطق مختلف كشور به 
يكديگر، ايجاد سفري ايمن، كاهش مدت زمان سفر، 
سوخت و نهايتاً توسعه گردشگري و منافع اقتصادي 
احداث مي شوند. آزادراه ساوه- همدان كه به عنوان 
»راه كربلا« از آن نام برده مي شود هم قرار بود همين 
اهداف را دنبال كند كه حالا با سياست گذاري هاي 
اشتباه مس��ئولان عوارض بالايي براي آن در نظر 
گرفته شده كه آن را بي استفاده كرده است. براي 

نمونه، رانندگان خودروهاي سنگين گاه براي يك 
عبور و مرور ساده از اين مسير به اجبار بايد هزينه 
80 هزارتوماني را بپردازن��د كه به هيچ وجه براي 
170 كيلومتر، مقرون به صرفه نيس��ت. از اين رو 
آنها جاده قديم ساوه- همدان را انتخاب مي كنند 
كه علاوه بر عرض كم، از خدمات رفاهي مناسبي 
هم برخوردار نيس��ت و همين موضوع بر ش��مار 
تصادفات استان مركزي مي افزايد.  در اين خصوص 
رئيس پليس راه استان همدان مي گويد: »پس از 
بهره برداري آزادراه همدان - س��اوه اميدوار بوديم 
با هدايت خودروها از جاده قديم به آزادراه ش��اهد 
كاهش سوانح فوتي باشيم، ولي افزايش غيرمتعارف 
نرخ عوارضي در اين مسير منجر به كاهش استقبال 
رانندگان به ويژه دارندگان خودروهاي سنگين براي 
تردد از آزادراه همدان - ساوه شد.« رضا عزيزي با 

بيان اينكه يك كاميون يا تريلي در صورت تردد از 
همدان به سمت ساوه و برعكس بايد 80 هزار تومان 
عوارض پرداخت كند، مي افزايد: » گراني عوارض و 
استقبال نكردن رانندگان موجب اين شده است كه 
جاده قديم همدان - ساوه همانند گذشته به يكي 
از جاده هاي پرترافيك كشور تبديل شود. بنابراين 
بيشتر خودروهاي عمومي براي پرداخت نكردن 
عوارض به جاي آزادراه همدان - ساوه، جاده قديم 

را براي تردد انتخاب مي كنند.«
  40 كشته در سال نتيجه تصميم مسئولان

در حال حاضر ج��اده  قديم س��اوه- همدان كه 
اغلب رانندگان آن را مق��رون به صرفه مي دانند 
و از همين جه��ت انتخابش مي كنن��د، به دليل 
اس��تاندارد نبودن جاده و عرض كم و پيچ و خم 
زياد، آمار تصادفات بالاي��ي را به خود اختصاص 

مي  دهد. مجتبي شاطري رئيس پليس راه جاده 
قديم س��اوه - هم��دان در اين رابط��ه مي گويد: 
»از مجم��وع 440 نف��ر آمار تلفات ج��اده اي در 
محورهاي اس��تان مركزي طي س��ال گذش��ته 
حدود 40 نفر از جان باختگان س��وانح رانندگي 
را محور قديم س��اوه - همدان به خود اختصاص 
داده كه آمار بسيار بالايي اس��ت.« البته لازم به 
ذكر است كه آزادراه تازه تأسيس ساوه- همدان 
كه از س��ال 89 با حضور وزي��ر راه و ترابري وقت 
افتتاح شد و زير بار ترافيك رفته و كل محور نيز در 
حدود دو سال پيش به بهره برداري رسيده است 
آنچن��ان از لحاظ زيرس��اختي و خدمات رفاهي 
با جاده قديم س��اوه- همدان ك��ه قدمتي بيش 
از 50 س��ال دارد فرقي ندارد. چراكه اين آزادراه 
هم از حداقل امكاناتي چون سيس��تم روشنايي 
در شب و اس��تراحتگاه هايي براي نماز و تجديد 
قواي رانندگان محروم است. همين مسئله نيز با 
افزايش خستگي رانندگان منجر به وقوع تصادفات 
سهمگين مي شود. نماينده مردم ساوه در مجلس 
شوراي اس��لامي با بيان مطالب فوق به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: » نه تنه��ا از نرخ عوارضي كه 
براي رانندگان در نظر گرفته ش��ده است راضي 
نيستيم بلكه بزرگراه ايجاد ش��ده آنچنان هم از 
لحاظ ارائه خدم��ات با جاده قدي��م فرقي ندارد. 
متأس��فانه در اين خصوص به رغم پيگيري هاي 
مكرر مس��ئولان همكاري هاي لازم ب��راي ورود 
سرمايه گذار براي ايجاد استراحتگاه را هم ندارند.« 
علاوه براين محمدرضا منصوري ضمن انتقاد از 
تصميم هاي مسئولان ادامه مي دهد: »متأسفانه 
به تازگي خروجي هايي كه به س��مت روس��تاها 
هم منتهي مي شود مسدود مي كنند كه اين امر 
مشكلات زيادي را براي مردم ايجاد كرده است.«

   خراس�ان ش�مالي: مدير تنظيم بازار س��ازمان جهاد كشاورزي 
خراسان شمالي گفت: صادرات محصولات كشاورزي خراسان شمالي 
در دو ماه ابتداي امسال 33 درصد افزايش يافت. حضرت قلي حيدري 
افزود: امسال 2 هزار و 500 تنُ انواع محصولات كشاورزي به ارزش يك 
ميليون و 94 هزار دلار از استان به مقصد افغانستان، تركمنستان، عراق، 
تاجيكستان، آذربايجان، تركيه، امارات، روسيه و گرجستان صادر شد. 
وي عمده كالاهاي صادر شده را مواد غذايي، رب گوجه فرنگي، ران مرغ، 

سيب زميني، پياز و خوراك طيور عنوان كرد. 
  بوش�هر: امام جمعه بوشهر گفت: هيچ 
وقت شعر بوش��هر به اينكه ش��اعري مدح 
استبداد، انگليس و خان منشي كرده باشد 
نديده اس��ت. آيت الله صفايي بوشهري در 
مراسم رونمايي دو كتاب شعر دل نخواهي 
و ش��ب خواني ش��ب بوها از حجت الاسلام 
محمدحسين انصاري نژاد با بيان اينكه جهان 

بدون هنر يعني بدون زيبايي، اظهار داشت: انسان بدون هنر يعني انسان 
بدون دل به همين دليل هنر از جايگاه مهمي برخوردار است. 

  اصفهان: مديرعامل برق منطقه اي اصفه��ان كاهش مصرف برق را 
رسالت ملي، عرفي و شرعي همه مردم دانست و از دستگاه هاي اجرايي و 
ادارات استان درخواست كرد تا پايان مرداد ماه مصرف برق خود را مديريت 
كنند. موسي رضايي گفت: در ادارات دولتي توجه به موضوعات مديريت 
مصرف برق آن طور كه بايد و شايد رعايت نمي شود به طوري كه اين نقيصه 
همواره در اين حوزه وجود داشته است. وي ادامه داد: اصفهان به دليل قرار 
گرفتن در مسير انتقال انرژي الكتريكي از شمال به جنوب كشور داراي 

اهميت ويژه اي است و نقش مهمي در پايداري شبكه دارد. 
  چهارمحال و بختياري: مسئول بسيج سازندگي ناحيه دانشجويي 
چهارمحال و بختياري گفت: طي سه ماهه نخست سال جاري اردوهاي 
جهادي در استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته 30 درصد رشد داشته 
است. وفا همتي ادامه داد: طي سه ماه ابتداي سال جاري 450 نفر در قالب 
هشت گروه  جهادي به مناطق كمتر توسعه يافته استان اعزام شدند كه از 
اين تعداد 250 نفر خانم و 200 نفر آقا بودند. وي با اشاره به اينكه اردوهاي 
جهادي 10 روزه برگزار مي ش��ود، افزود: محروميت زداي��ي و ايجاد كار 
فرهنگي از اهداف برگزاري اين اردوها است و پيش بيني مي شود تا پايان 

تابستان يك هزار و 800 نفر در اردوهاي جهادي شركت كنند. 
   قزوين: مديركل امور بانوان استانداري قزوين از راه اندازي سامانه  ثبت 
اطلاعات جامع بانوان توانمند در آينده اي نزديك خبر داد و گفت: به زودي 
سامانه اي در حوزه  بانوان راه اندازي خواهد شد و در آن بانوان توانمند به 
ثبت ظرفيت ها و توانمندي هاي خود خواهن��د پرداخت. مريم بيدخام 
اظهار كرد: با توجه به اينكه بانوان نيمي از سرمايه  انساني هستند و نيمي 
از جمعيت را تشكيل مي دهند بنابراين مي توانند در توليد اشتغال نقش 
مؤثري داشته باشند. وي افزود: برگزاري نمايشگاه هاي متعدد جهت معرفي 
ظرفيت بانوان مي تواند بستر مناسبي را فراهم كند تا بانوان فعال و داراي 
ايده را شناسايي كند و به معرفي ظرفيت هاي آنان پرداخته شود و اداره كل 
امور بانوان در تلاش است تا از همه  بانواني كه به نحوي مي توانند در توليد و 
اشتغالزايي مؤثر باشند حمايت كند و بتواند از ظرفيت بانوان در زمينه هاي 

مختلف استفاده  لازم را ببرد. 
  مازندران:ربيع فلاح جلودار استاندار مازندران گفت: ميزان مصرف 
برق اس��تان مازندران بيش از ميانگين مصرف همه استان هاي كشور 
است و مازندران هميشه با نگراني تأمين برق و آب و ساير زيرساخت ها 
مواجه بوده است. وي افزود: محروميت زدايي يكي از سياست هاي مهم 
دولت است و قطعاً به مناطق محروم بايد توجه ويژه اي شود و سد گلورد 
در منطقه محروم هزارجريب شرق مازندران احداث و بهره برداري شد 
كه مي تواند مشكل كم آبي را رفع كند و موجب توسعه و رونق اقتصادي 
اين منطقه شود. وي خاطرنشان كرد: تا دو سال آينده همه روستاهاي 
هزارجريب ش��رق مازندران گازرس��اني مي ش��ود و البته همه مناطق 

دوردست و محروم روستايي استان تا سال 97 گازدار مي شود.

شهرس��تان پاكدش��ت در 20 كيلومتري جنوب 
شرق تهران و در مسير جاده ترانزيت شرق كشور 
موس��وم به محور امام رضا)ع( واقع ش��ده اس��ت؛ 
محوري كه روزان��ه هزاران خودرو از آن به س��وي 
استان هاي شرقي كشور از جمله سمنان و خراسان 
رضوي تردد مي كنند.  علاوه بر اين، پاكدش��ت از 
س��ه ش��هرك صنعتي فعال نيز برخوردار است و 
خودروهاي سنگين بسياري هر روز براي حمل بار 
به كارخانه هاي مستقر در اين نقاط صنعتي تردد 
مي كنند و عبور اين تع��داد خودرو از ميان مناطق 
ش��هري، باعث بروز ترافيك ش��ديد در اين محور 
مي شود.  دركنار اين موضوع نبود سرويس حمل 
و نقل ارزان و ايمن در اين مس��ير موجب ش��ده تا 
كارگران و دانشجوياني كه هر روز از اين مسير تردد 
مي كنند مجبور به پرداخت هزينه گزاف رفت و آمد 
باشند.  نماينده مردم پاكدشت در مجلس شوراي 
اسلامي در اين خصوص به »جوان« مي گويد: »با 
وجود تردد بالا در اين مس��ير، ام��ا در حال حاضر 
كمبود سرويس حمل و نقل عمومي سريع و ارزان 
موجب ش��ده تا هزينه بالايي بر دوش كارگران و 
دانشجويان تحميل شود.« محمد قمي مي افزايد: 

»اين موضوع مهم موجب شد تا از چند سال قبل 
ايجاد شبكه مترو در اين شهرستان در دستور كار 
مس��ئولان قرار بگيرد.« اين نماينده مجلس ادامه 
مي دهد: »طب��ق برآوردها براي س��اخت و اجراي 
مترو در شهرستان پاكدشت 240 ميليارد تومان 

اعتبار نياز است كه بايد تأمين شود.«
   اختلاف بر سر عامل اجراي مترو

با وج��ود اينك��ه نزديك ب��ه يك دهه قب��ل تمام 
برنامه ريزي ها ب��راي ايجاد مترو پاكدش��ت انجام 
شد، اما برخي اختلافات بر سر اينكه كدام سازمان 
مس��ئول اجراي اين طرح بزرگ خواهد شد سبب 
ش��د تا روند اجرايي آن به ط��ول انجامد.  نماينده 
سابق مردم پاكدشت در مجلس شوراي اسلامي در 
اين خصوص به »جوان« مي گويد: »نياز به اجراي 
متروي پاكدشت سبب ش��د تا كارشناسان براي 
س��اخت و تجهيز آن به طور كام��ل 940 ميليون 
دلار هزينه برآورد كنند.« فرهاد بشيري مي افزايد: 
»اختلاف بر سر اين موضوع كه ساخت اين پروژه 
مهم توسط وزارت كشور و يا راه انجام شود سبب شد 
تا اجراي آن دچار توقف شود.« وي با اشاره به اينكه 
اين طرح از جمله مصوبات دولت دهم براي منطقه 

پاكدش��ت بود ادامه داد: »اين مشكلات سبب شد 
تا اجراي اين مهم تاكنون اجرايي نشود.« به گفته 
وي، با برطرف شدن موانع موجود بر سر اين پروژه 
اميد مي رود به زودي شاهد اجراي آن باشيم.  وجود 
اختلاف بر سر واگذاري ساخت مترو به وزارت راه و 
يا شركت مترو تهران و حومه سرانجام موجب شد تا 
در بررسي هاي بعدي نماينده دولت و قطار شهري 
كه حدود دو سال به طول انجاميد سرانجام اجراي 
اين پروژه، كه شامل متروي پاكدشت و ورامين به 
گرمسار مي شود به قطار شهري تهران واگذار شود. 

   مذاكره ناتمام با چيني ها 
لزوم ايجاد شبكه مترو شهري در پاكدشت كه طبق 
برنامه ريزي ها قرار بود از محل شهرك هاي صنعتي 
پاكدش��ت آغاز و پس از عبور از منطقه شريف آباد 
و مناطق مختلف اين شهرستان به خط يك يا دو 
متروي تهران متصل ش��ود سبب شد تا حتي پاي 
چيني ها نيز به اجراي آن باز ش��ود.  نماينده سابق 
مردم پاكدشت كه در جريان اين روند است در اين 
خصوص مي گويد: »تصميم جدي دولت دهم براي 
اجراي اين پروژه سبب شد تا از يك شركت چيني 
براي كارهاي مطالعاتي ايجاد مترو در پاكدش��ت 

دعوت شود.« بشيري مي افزايد: »در حالي كه تمام 
مقدمات كار درحال آماده شدن بود، اختلاف موجود 
بر سر متصدي اصلي اجراي قطار شهري پاكدشت 
و تغيير دولت موجب تعطيلي اين كار شد.« وي با 
اشاره به مزاياي اين طرح ادامه مي دهد: » با ايجاد اين 
مترو و اتصال خطوط هشت گانه مترو به شهرهاي 
اقماري، وضعيت بسيار مناسبي براي شبكه حمل 
و نقل عمومي تهران فراهم مي شود.« به گفته وي، 
هزينه 940 ميليون دلار متروي پاكدشت، با تضمين 
بازپرداخت از درآمدهاي داخلي اين شهرها و دولت 
به راحتي تأمين شده و در كمترين زمان اين هزينه 

بازگشت داده مي شود.« 
   متروي پاكدشت اجرايي مي شود 

با وجود تمام موانعي كه بر سر ايجاد مترو پاكدشت 
در چند سال گذشته روي داد اما بررسي ها نشان 
مي دهد، اجراي اي��ن طرح مهم در دس��تور كار 
مس��ئولان قرار گرفته و احتمالاً تا پايان امس��ال 
اجرايي مي شود.  معاون س��ابق دفتر حمل و نقل 
و دبيرخانه شوراي عالي ترافيك شهرهاي كشور 
در اين خصوص مي گويد: »طبق برنامه ريزي هاي 
انجام شده خط مترو پاكدشت به طول 39 كيلومتر 
با ايجاد هفت ايستگاه روي زمين اجرايي مي شود.« 
علي ش��يدانه مريد مي افزايد: »اي��ن طرح در دو 
مرحله اجرا مي شود كه مرحله اول از ميدان بسيج 
تهران آغاز مي ش��ود و تا ميدان 15خ��رداد ادامه 
دارد و مرحله دوم از ابتداي ورودي شهر پاكدشت 
آغاز مي شود و ايستگاه پاياني آن پشت پليس راه 
شريف آباد است.« وي با اش��اره مدت زمان هفت 
س��اله براي ايجاد خط مترو ادامه مي دهد: »براي 
ريل گذاري طرح مترو شهرستان پاكدشت 180 
ميليارد تومان اعتبار نياز اس��ت ك��ه در صورت 
نياز به تونل 60 ميليارد تومان به هزينه آن اضافه 
خواهد شد.« به گفته وي با برنامه ريزي هاي انجام 
شده، مترو پاكدشت –شريف آباد به خط يك و يا 

دو متروي تهران متصل مي شود. 
   قول نماينده جديد پاكدشت

از آنجايي كه داشتن قطار شهري از خواسته هاي 
بحق م��ردم منطقه پاكدش��ت و ش��هرك هاي 
حومه اي اين منطقه اس��ت لذا تأخير در اجراي 
اين پروژه موجب شده تا همواره مردم از مسئولان 
اين شهرستان خصوصاً نماينده اين شهرستان در 
مجلس توقع داشته باشند تا اين پروژه را هرچه 

زودتر اجرايي كنند.  
نماينده مردم پاكدش��ت و شريف آباد در مجلس 
ش��وراي اس��لامي در اين خصوص ب��ه »جوان« 
مي گويد: » نياز حياتي به اجراي مترو در منطقه 
پاكدشت كه اجراي آن نزديك به يك دهه عقب 
افتاده از خواسته بحق مردم منطقه بوده كه بايد به 
طور جدي اجرايي شود.« محمد قمي مي افزايد: 
»از آنجايي كه بودجه ساخت اين پروژه آماده است 
لذا اميدواريم با انجام كارهاي مقدماتي امس��ال 

روند ساخت آن اجرايي شود.«
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 متروي پاكدشت با يك دهه تأخير 
شايد امسال به ايستگاه كلنگ زني برسد!

 با وجود تعيين بودجه 940 ميليون دلاري براي ساخت مترو پاكدشت
 اختلاف بر سر مجري، اين پروژه را در ايستگاه اول نگه داشته است

 عوارض سنگين آزادراه تهران- ساوه- همدان
تصادف در جاده قديم را افزايش داده است

 درحالي براي آزادراه ساوه- همدان عوارض 10 هزار توماني و 40 هزارتوماني براي خودروهاي سبك و سنگين تعيين شده 
كه از حداقل امكانات زيرساختي و رفاهي چون سيستم روشنايي و استراحتگاه محروم است

 شكايت از شهرداري هنديجان
براي دفن غيراصولي زباله

در حالي كه طي سال هاي اخير بحث مديريت پسماند و دفن اصولي 
زباله هاي شـهري به عنـوان يكـي از راه هاي حفظ محيط زيسـت 
و منابع آبي و خاكـي مورد تأكيد قـرار گرفته در برخي شـهرهاي 
كشـور از جمله هنديجان پسـماندها همچنان به عنـوان يكي از 
مهم ترين آلاينده هاي هوا و خاك اين منطقه محسوب مي شود. دفن 
غيراصولي و سـوزاندن روزانه بيش از40 تن زباله در مكاني نزديك 
شهر به عاملي براي تهديد سلامت شهروندان تبديل شده است! با 
اين وجود اين مهم سال هاست در پاسكاري بين مسئولان سازمان 
محيط زيست و شـهرداري بلاتكليف مانده و مسئولان مربوطه زير 
بار مسـئوليت يافتن راهكاري بـراي اين عامل مخـرب نمي روند!

    
طي س��ال هاي اخير افزايش عوامل آلاينده هوا در شهرهاي خوزستان 
نام اين اس��تان را در صدر مناطق آلوده كش��ور قرار داده است. از پديده 
ريزگردهاي عربي و هجوم گرد و غبارهاي نفسگير گرفته تا آلاينده هاي 
صنعتي دست به دست هم داده تا ساكنان شهرهاي مختلف خوزستان 
را از داشتن هواي سالم محروم كند! در اين ميان اما برخي عوامل كه از 
سوء مديريت و بي توجهي مسئولان شهرهاي اين استان منتج مي شود بر 
درد بي درمان اين استان افزوده است. دفن غير اصولي و سوزاندن روزانه 
خروارها زباله در ورودي شهرهايي چون هنديجان سلامت ساكنان اين 
شهر را نشانه گرفته و به رغم اعتراضات پياپي و رسانه اي شدن موضوع 
همچنان بدون چاره باقي مانده است.  روزانه بيش از 40 تن زباله از سطح 
شهر جمع آوري و در منطقه اي رها مي ش��وند. در اين ميان عده اي در 
سايه بي نظارتي مسئولان با پرسه زدن در ميان زباله ها يا آتش زدن آنها 
به دنبال ارزش افزوده و كسب درآمد هستند. اين در حالي است كه دفن 
غيراصولي زباله ها و آلودگي هاي ناشي از سوزاندن پسماندها، پيامدهاي 
زيس��ت محيطي غير قابل جبراني به هم��راه دارد. موضوع��ي كه اداره 
محيط زيست هنديجان بارها به آن اذعان كرده و از مسئولان شهرداري 
خواس��ته براي رفع اين معضل اقدامي كنند.  رئيس اداره محيط زيست 
ماهش��هر و هنديجان با تأييد اينكه دفن زباله در محيط و آتش زدن آن 
با استانداردهاي محيط زيس��ت مغايرت داشته و سبب تخريب خاك و 
آلودگي هوا مي شود، مي گويد: جايگاه فعلي دفن زباله هنديجان مورد 
تأييد ما نيست و به همين سبب عليه شهردار هنديجان در محاكم قضايي 
استان شكايت كرده و موضوع در حال رسيدگي است.   بنا به گفته ايرج 
سليماني تا شهريورماه سال جاري به شهردار هنديجان مهلت داده شده كه 
وضعيت دفن زباله شهر هنديجان را ساماندهي و زباله ها را به شكل اصولي 

دفن كند در غير اين صورت بايد در دادسراي استان پاسخگو باشد! 
   پول هم رسيد اما... 

در حالي كه طبق گزارشات رسيده پرونده ساماندهي جايگاه دفن زباله 
شهرداري هنديجان در اداره كل محيط زيس��ت استان خوزستان چند 
سالي است كه باز و البته بي نتيجه مانده اما با وجود تأكيدات محيط زيست 
هنديجان به مسئولان شهرداري حتي اقدامات اوليه براي تعيين مكان 
مناسبي براي دفن زباله ها وجود ندارد!   ناگفته نماند كه سه سال پيش 
سازمان بازرسي استان خوزستان از نحوه دفن زباله توسط شهرداري انتقاد 
و شهرداري را موظف به س��اماندهي جايگاه دفن زباله كرد. همان زمان 
شهردار وقت با اش��اره به كمبود بودجه، ساماندهي مركز دفن زباله را در 
گرو تأمين اعتبار لازم دانست. پس از آن اعتباري بالغ بر200ميليون تومان 
براي اين منظر از سوي استانداري خوزستان به شهرداري تخصيص يافت 
و در پي آن شهرداري قرارداد دفن زباله را با پيمانكار منعقد كرد. حالا بعد 
از گذشت بيش از يك سال از زمان انعقاد قرارداد هنوز هيچ نشانه اي دال بر 

انجام اقداماتي براي رفع مشكل دفن پسماندهاي هنديجان وجود ندارد!

با وجود قرار گرفتن شهرسـتان پاكدشت در مسـير پرتردد بزرگراه 
بين المللي امـام رضا)ع( و همچنيـن وجود چند شـهرك صنعتي در 
اين منطقه كه بالاتريـن ميزان نيـروي كار در آن تردد دارنـد، اما در 
حال حاضر نداشتن جاده اي اسـتاندارد در كنار نبود سرويس حمل و 
نقل مناسـب و ايمن سبب شـده تا مردم منطقه براي رسيدن به محل 

كار و زندگـي مخاطرات بسـياري را به جان بخرنـد.  درحالي كه چند 
سـال قبل طرح سـاخت و ايجاد مترو پاكدشـت به تهران در دستور 
كار دولتمردان سـابق قرار گرفت و حتي بودجه اي نيـز به اين منظور 
تصويب شد، با اين حال برخي مشكلات از قبيل اختلاف بر سر متولي 
اجراي مترو سـبب شـد تا اين طرح مهم دچار وقفه 10 سـاله شـود. 

مريم احمدي

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 افتتاح سد »ايليسو« تركيه 
خطري جدي براي آذربايجان شرقي 

نماينده مردم تبريز در مجلس گفت:    آذربايجان شرقي
افتتاح سـد »ايليسـو« بلاي بزرگي 
براي استان ما خواهد شـد و خطر بسيار جدي محسوب مي شود. 
احمدعليرضا بيگي اظهار كرد: شائبه هاي آثار مخرب با افتتاح سد »ايليسو« 
در تركيه براي كشور صحت دارد و بديهي است با افتتاح اين سد خسارت هاي 
جبران ناپذيري به كشور و مخصوصاً استان آذربايجان شرقي ايجاد خواهد 
شد.  وي با بيان اينكه اقدامات دولت تركيه در ذخيره سازي بخش قابل توجه 
آب هاي مشترك، آثار زيست محيطي مخرب بر جاي خواهد گذاشت، گفت: 
تاجايي سد »ايليسو« براي كشور ايران مهم است كه كميسيون امنيت ملي 
آن را يك موضوع امنيتي دانسته است.  نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسكو در 
مجلس شوراي اسلامي افزود: در راستاي رسيدگي به موضوع بين المللي سد 
»ايليسو«، كميسيون امنيت ملي اقدام به تشكيل كميته امنيتي كرده است.  
وي خاطرنشان كرد: در كميته امنيتي تمام اقدامات حقوقي و راهكارهاي 
بين المللي گزارش خواهد شد و با انجام اقدامات لازم در راستاي پيشگيري 
و ارائه راهكار بين المللي آثار مخرب كاهش داده مي شود.  بيگي با تأكيد به 
اينكه افتتاح سد »ايليسو« بلاي بزرگي براي استان ما خواهد شد و خطر بسيار 
جدي محسوب مي شود، گفت: وقتي رئيس جمهور تركيه افتتاح سد را يكي از 
بهترين پروژه هاي كشور خود مي داند به خاطر اين است كه براي تركيه منافع 
زيادي از جمله حاصلخيزي و اش��تغال همراه دارد كه حالت برعكس براي 

كشورهاي همسايه و مشترك در حقابه را به دنبال خواهد داشت. 

انسداد 362 حلقه چاه غيرمجاز در گلستان   
   گلستان در سـال گذشته ۲0 دسـتگاه حفاري 
غيرمجاز در اسـتان توقيـف و از حفر 

۲1۸فقره چاه غيرمجاز نيز جلوگيري شد. 
سيد محسن حسيني معاون حفاظت و بهره برداري شركت آب منطقه اي 
گلستان با اعلام اين خبر گفت: طرح احيا و تعادل بخشي داراي 15 برنامه 
عملياتي است كه بخشي از آن در حيطه وظايف اين شركت و بخشي ديگر در 
حيطه وظايف دستگاه هاي ديگر از جمله جهادكشاورزي است.  وي افزود: در 
حال حاضر حدود 15 هزار حلقه چاه غيرمجاز در استان گلستان وجود دارد 
كه حدود 150 ميليون مترمكعب معادل 13 درصد از آب هاي استان به شكل 
غيرمجاز از اين چاه ها بهره برداري مي شود.  معاون حفاظت و بهره برداري آب 
منطقه اي استان بيان كرد: سال گذشته برنامه مسدود كردن يكهزار حلقه 
چاه غيرمجاز بود اما تخصيص اعتبارات به اندازه مسلوب المنفعه كردن 362 
حلقه بود كه اين كار انجام شد. همچنين سال گذشته سطح كشت، آبدهي و 
منصوبات حدود 18 هزار حلقه چاه مجاز و غيرمجاز مورد بازديد قرار گرفت 
و 20 دستگاه حفاري غيرمجاز توقيف و از حفر 218 حلقه چاه غيرمجاز نيز 
جلوگيري شد.  وي ادامه داد: براي كنترل مصرف و برداشت آب در چاه هاي 
مجاز نيز طرح كنتوردار كردن اين چاه ها در دس��تور كار قرار دارد و س��ال 

گذشته نيز كنتور برقي روي 390حلقه از چاه هاي مجاز استان نصب شد.

 در دومين همايش نقش بسيج 
در مديريت مصرف انرژي عنوان شد

 استفاده از ظرفيت بسيج 
در بهينه سازي مصرف برق 

در دومين همايش نقش بسيج در مديريت مصرف انرژي به ميزباني 
شركت برق منطقه اي خراسان و با حضور متولي زاده مديرعامل شركت 
برق منطقه اي خراسان، فرمانده حوزه مقاومت بسيج صنعت برق كشور، 
مسئول بسيج كارمندان سپاه امام رضا)ع( و فرماندهان پايگاه هاي 
مقاومت بسيج ادارات، اصناف و محلات استان هاي خراسان بر ضرورت 
استفاده از ظرفيت بسـيج در بهينه سـازي مصرف برق تأكيد شد. 

    
در اين همايش مديرعامل ش��ركت برق منطقه اي خراس��ان مديريت 
مصرف بهينه برق در ساعات پيك تابستان را بسيار مهم دانست و گفت: 
بايد از ظرفيت بالاي بس��يج براي اجراي مديريت مصرف برق استفاده 
كرد.  متولي زاده با اشاره به اينكه امروزه وجود برق در زندگي مردم به يك 
ضرورت تبديل شده، افزود: در راستاي تحقق منويات مقام معظم رهبري 
و در راستاي اهداف اقتصاد مقاومتي، مصرف درست انرژي برق بايد به يك 
فرهنگ بين مردم تبديل شود.  مديرعامل شركت برق منطقه اي خراسان 
ادامه داد: در سال گذشته مصرف برق در تعداد ساعات و روزهاي محدودي 
بيش از 50 هزار مگاوات بود كه براي تأمين رشد مصرف سالانه لازم است 
چندين هزار ميليارد تومان س��رمايه گذاري جديد صورت بگيرد كه اين 
موضوع هزينه تمام شده توليد برق را افزايش مي دهد.  وي بخش عمده 
مصرف برق در فصل تابستان را مربوط به سيستم هاي سرمايشي عنوان 
كرد و گفت: پيك بار در سال جاري 10 درصد افزايش يافته است كه مي توان 
با مديريت صحيح، به ويژه در وسايل سرمايشي اقدامات مؤثري را انجام 
داد. متولي زاده افزود: با مديريت صحيح و استفاده از روش هاي مختلف، 
بدون آنكه در رفاه مردم مشكلي ايجاد شود، مي توان تا 30 درصد مصرف 
برق را كاهش داد و در اين زمينه مي توان از ظرفيت بالاي بسيج در مديريت 
مصرف برق استفاده كرد.  صحراپور فرمانده حوزه مقاومت بسيج صنعت 
برق كشور نيز گفت: نيروي بسيج از آغاز انقلاب و زمان جنگ تحميلي و 
پس  از آن براي حل مشكلات كشور پيش قدم بوده است و اكنون نيز آماده 
خدمت مي باشد. صحراپور بيان داشت: بسيج مي تواند نقش مهمي را در 

فرهنگ سازي مصرف انرژي در كشور ايفا كند. 
وي در ادام��ه گف��ت: درصورتي كه در مص��رف انرژي ب��رق يك درصد 
صرفه جويي شود، 1500 مگاوات ظرفيت نيروگاه ها آزادسازي مي شود 
كه باعث صرفه جويي 2ميليارد دلار مي گردد.  س��رهنگ زرنگ مسئول 
بسيج كارمندان س��پاه امام رضا هم اظهاركرد: در اولين همايشي كه در 
سال 93 برگزار گرديد، مقرر شد بسيج در زمينه بهينه سازي مصرف برق 
فرهنگ سازي نمايدكه موجب صرفه جويي و كاهش قابل ملاحظه اي در 
مصرف برق شد. سرهنگ زرنگ خاموش كردن يك لامپ را در كاهش 
مصرف برق مهم دانس��ت و گفت: با توجه به مصرف بالاي برق كولرهاي 
گازي، با مديريت مصرف برق مي توان به تأمين نياز در ساير استان ها كمك 
كرد. وي كاهش مصرف برق را از مصداق هاي اقتصاد مقاومتي عنوان كرد و 
گفت: يك فرد بسيجي بايد در زمينه مديريت مصرف برق تلاش كند تا در 
تابستان سال جاري با مشكل خاموشي مواجه نشويم.  در ادامه مرادي مدير 
دفتر مديريت مصرف شركت توزيع نيروي برق مشهد خواسته هاي صنعت 
برق خراسان از فرماندهان ناحيه ها، حوزه ها و پايگاه هاي مقاومت بسيج 
درزمينه كاهش مصرف برق را برشمرد و افزود: انتظار مي رود با همكاري 

نيروهاي بسيج، تابستان سال جاري را بدون مشكل سپري كنيم. 


